
La demanda d’àrids s’ha
incrementat notablement els
darrers anys a causa del
desenvolupament
d’infraestructures a
Catalunya.

Les obres del Fòrum 2004 i
el projecte Diagonal Mar, la
construcció del TGV, l’am-

pliació de l’aeroport de Barcelona
o l’ampliació del Port de Barcelo-
na i el desviament del riu Llobre-
gat, entre altres grans infraestruc-
tures, provocaran una demanda
addicional de 125 milions de
tones de material en els propers
10 anys. Aquesta és una de les
dades que s’extreu de l’informe
La problemàtica del sector dels àrids
a Catalunya, elaborat pel Gremi
d’Àrids de Catalunya que alerta
que aquesta elevada activitat en la
construcció causarà que la
demanda d’àrids superi l’oferta al
març del 2005, és a dir, en menys
de dos anys.

Segons aquest informe, l’increment
de la demanda d’àrids a Catalunya
a causa de construcció pública no
ha anat acompanyada de les
corresponents ampliacions o ober-
tures de noves pedreres.Aquest fet
pot provocar, en els propers
mesos, problemes de subministra-
ment que poden retardar els ter-
minis previstos d’importants obres

públiques com les esmentades
anteriorment.

Jaume Puig, gerent del Gremi d’À-
rids, assenyala que "en algunes

comarques ja hi ha empreses que
han hagut de restringir el submi-
nistrament d’àrids per a grans
infraestructures per no quedar-se
sense reserves a les seves pedreres".

Situació del sector extractiu

La producció actual d’àrids a Cata-
lunya és de 41 milions de tones

anuals. A aquestes dades, cal sumar-
hi, a més, els 9,2 milions de tones d’à-
rid destinat a la producció de ciment.
Barcelona és la província que més
àrid produeix amb més de 23,5
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Les empreses d’àrids
lleidatanes, preocupades
per les restriccions que
la Generalitat imposa

al sector
4

Entrevista a Pere Torres,
secretari per a la

Planificació Territorial
de la Generalitat 
de Catalunya

CANTERAS J. CLAPÉ
treballa per proveir

les empreses de
construcció del 
Vallès Oriental

El Gremi d’Àrids alerta 
sobre problemes de

subministrament de material

Actualment, hi ha més de 50 pedreres en imminent perill de tancament a tot Catalunya

– Ampliació del Port de Barcelona i desviament del riu Llobregat:
25 milions de tones d’àrid fins al 2005 i un total de 53,3 milions
de tones de diversos tipus d’àrid fins al 2010

– Fòrum 2004 i projecte Diagonal Mar: 2 milions de tones d’àrid
– TGV: 17 milions de tones d’àrid i uns 2,6 milions de balast granític
– Ampliació de l’aeroport de Barcelona: 4 milions de tones d’àrids
– Ampliació del Port de Tarragona: 32,8 milions de tones d’àrids
– Nou Port de Badalona: 700.000 tones d’àrids

Necessitats d’àrid per a grans infraestructures
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Juntes directives
ORDRE DEL DIA (1 d’abril de 2003)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Valoració de la trobada amb l’Hble. Sr. Antoni Fernández i Teixi-

dó, conseller de Treball, Indústria, Comerç i Turisme
3. Reunió amb el Sr. Manuel Silva, diputat al Congrés 
4. Presentació de la nova Junta Directiva del Gremi d’Àrids de

Tarragona
5. Valoració de l’Assemblea General Ordinària de Lleida
6. Decàleg de bones pràctiques en graveres proposat per l’ACA,

Biodiversitat i Mines
7. Decret d’externalització d’inspeccions en maquinària minera
8. Proposta de jornada informativa Gremi-ACA
9. Reunió de les associacions d’àrids de l’Estat a Madrid
10. Projecte de participació del Gremi a Construmat 2003
11. Aprovar bases de participació a la Missió Empresarial del juny

2003
12. Altres temes

ORDRE DEL DIA (6 de maig de 2003)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta de modificació dels Estatuts

del Gremi
3. Convocar i fixar l’ordre del dia de l’Assemblea Extraordinària del

Gremi d’Àrids
4. Valoració de la reunió del Gremi de Tarragona amb el Sr. Fran-

cesc Sabio
5. Informe sobre la reunió de la Junta Directiva de Tarragona
6. Estat de les negociacions amb l’Administració
7. Presentació d’al·legacions al Decret d’externalització d’inspec-

cions mineres
8. Informe de l’estudi del professor Jesús Carrera
9. Informe tècnic del Gremi sobre fiscalitat del Pla de Restauració
10. Projecte de cursos de riscos laborals 2003 de Gremi (Ministeri

d’Economia)
11. Visita a la fira Intermat de París
12. Altres temes

La problemàtica de les indústries extractives

Les indústries extractives a Catalunya estan situades per
tot el territori d’acord amb dos paràmetres: l’existència de
material i l’existència de mercat.
La importància de la indústria també està relacionada amb
dos paràmetres que són: l’abundància del recurs (si el
recurs no és abundant, difícilment tindrem una gran
extracció) i la importància del mercat (si el mercat no és
potent, tampoc l’extracció ho serà).
Per tant, sembla indiscutible que ni la situació de les
extraccions ni la importància és un fet capriciós. Tenim
extraccions on hi ha recursos i necessitats i la seva enver-
gadura és proporcional a la importància del recurs i de la
demanda.
¿Per què parlem de problemàtica davant d’una situació
que sembla tan racional i lògica: "aprofitar el recurs on és
per donar servei on es necessita"? On és la problemàtica?
Quin és el problema?
El problema és que la racionalitat de la indústria s’ha tren-
cat. Actualment i en els propers anys, segurament, ja no
serà possible extreure el recurs d’on n’hi hagi ni serà pos-
sible ampliar la superfície de les pedreres quan la societat
ho demani.
Aleshores, veurem amb sorpresa com un municipi, que
decideix construir un port, aeroport, uns habitatges, etc.,
no autoritzarà simultàniament l’extracció dels recursos
necessaris del seu territori, en el cas que en tingui, ni ho
faran els municipis més propers amb recursos.
Quan el municipi aprovi les obres, s’hauran d’anar a bus-
car els materials allà on, a més d’haver-n’hi, l’Autoritat no
hagi imposat una prohibició d’extracció.
Per tant, el problema és la impossibilitat d’extreure els
recursos necessaris del lloc on són –des del punt de vista
geològic– més pròxims al lloc on es necessiten.
La societat ha trencat amb els dos paràmetres racionals per
determinar les zones extractives: l’existència del mineral i
la proximitat a la necessitat.
L’actual distribució i la capacitat de les activitats extracti-
ves és el fruit de segles de civilització, el recurs és on n’hi
ha, al més a prop possible del punt on es necessita.
L’única solució a l’esgotament dels recursos naturals, per
servir les necessitats de la construcció de la nostra socie-
tat, és l’ampliació de les explotacions que hi ha, i que, d’al-
tra banda, compleixin tots els requeriments que la societat
els ha imposat.

Sr. Sebastià Alegre i Rosselló 
Vicepresident del Gremi d’Àrids de Catalunya
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D.L.B.-31.411/2000

En el número anterior del Butlletí del Gremi, a la notícia de portada sobre la creació
d’una comissió interdepartamental per solucionar el problema de la manca d’àrids, en
citar les persones designades per formar part d’aquesta comissió, hi deia
equivocadament "Albert Mitjà, subdirector general de Mines" en comptes de "Albert
Mitjà, director general d’Energia i Mines".

Fe d’errates
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Actualitat

milions de tones anuals. En darrer
terme, se situen les comarques
gironines, de les quals s’extreuen
anualment 4,6 milions de tones.
L’evolució d’aquestes produccions
han sofert un notable increment
des de l’any 1995 a causa del ritme
d’inversions en infraestructures
dels darrers anys arreu de Cata-
lunya.

La problemàtica del sector dels àrids a
Catalunya apunta diferents raons
com a culpables de la frenada en el
desenvolupament del sector
extractiu, com ara, les limitacions
urbanístiques, l’augment de zones
de protecció mediambiental, la
negativa dels ajuntaments a ator-
gar noves autoritzacions ambien-
tals, etc.

En aquest sentit, el Gremi ha cons-
tatat que actualment hi ha 132
expedients d’ampliació d’explota-
cions existents o de noves obertu-
res de pedreres, denegats, aturats o
en perill imminent de tancament a
tot Catalunya.
D’aquests 132 expedients, 31 corres-
ponen a la província de Barcelona,
26 a les comarques de Tarragona,
33 a les de Lleida i 42 a les de
Girona.

L’àrid, un bé d’utilitat
pública 

Els experts situen el consum d’à-
rids com un dels indicadors del
nivell de desenvolupament d’una
societat. Cal tenir en compte que
el sector de la construcció repre-
senta al voltant del 10% del PIB
català i dóna feina directa a
275.000 persones a Catalunya.
L’àrid és el segon producte en
volum més consumit després de
l’aigua, ambdós recursos classificats
d’utilitat pública.
A més, l’àrid ha d’estar situat prop
dels punts de consum ja que si no
el cost del transport seria més car
que el material mateix o bé es
col·lapsarien les infraestructures
viàries de Catalunya. L’informe indi-
ca que si es parés la producció d’à-
rids al país "hi hauria uns 9.470
camions diaris a les fronteres".

El 36% dels
expedients miners
denegats ho són
per temes 
urbanístics

La problemàtica del sector dels
àrids a Catalunya posa de mani-
fest que del total dels 132
expedients detectats, 53
corresponen a informes dene-
gats, mentre que 79 correspo-
nen a expedients aturats o
pedreres en perill de tanca-
ment.

Els principals arguments de
denegació d’ampliacions i
noves pedreres vénen marcats
per problemes de restriccions
medioambientals o urbanísti-
ques, fet que denuncia el
Gremi en aquest estudi.
Segons l’informe, un 36% dels
expedients denegats ho són
per causes urbanístiques.

Una altre dels principals pro-
blemes de la frenada del sec-
tor extractiu que posa de
relleu La problemàtica del sector
dels àrids a Catalunya és la com-
plexitat administrativa per
obtenir els permisos necessa-
ris per a desenvolupar l’activi-
tat extractiva normalment.

Jaume Puig, gerent del Gremi
d’Àrids apunta com a possi-
bles solucions al problema
"una moratòria de les pedre-
res que actualment estan en
perill de tancament imminent,
així com una agilització dels
tràmits administratius dels
expedients de d’ampliació o
obertura de les pedreres i
graveres existents". No obs-
tant això, afirma que "calen
solucions de caràcter estruc-
tural i que tinguin en compte
el futur del sector extractiu si
no volem que el problema de
la manca d’àrids es repeteixi
cíclicament".

La demanda d’àrids no
ha anat acompanyada
de les corresponents

ampliacions o
obertures de noves

pedreres

Les grans infraestructures provoquen una demanda addicional de 125 milions de tones d’àrid fins al 2010

L’ampliació de l’aeroport de Barcelona necessita 4 milions de tones d’àrids

Producció d’àrids per províncies

Total: 41.054.520 t

Tarragona: 7.870.158 t

Lleida: 4.925.521 t

Girona: 4.665.620 t

Barcelona: 23.593.221 t
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L’Associació Provincial
d’Àrids i Formigons 
de Lleida analitza 
l’escassetat de reserves
d’àrids per als propers anys
a les comarques de ponent

Unes 30 empreses de les
comarques lleidatanes
van analitzar a l’assemblea

anual de l’Associació Provincial
d’Àrids i Formigons de Lleida,
que va tenir lloc el 6 de març
passat, la preocupant situació del
sector extractiu, que pot provo-
car una manca de subministra-
ment d’àrids en els propers anys.
La causa és la dificultat d’ampliar
les explotacions d’àrids existents
i de les restriccions que des de
diferents departaments de la
Generalitat de Catalunya i els
ajuntaments s’estan imposant al
sector. En aquests moments, la
restricció més important ve del
Departament de Medi Ambient
respecte a l’establiment de zones
d’especial protecció d’aus estepà-
ries (ZEPA), que restringiran for-
tament algunes àrees d’explotació
actual i impossibilitaran a les
empreses el fet d’accedir als
recursos un cop restaurades les
zones actuals.

Aquestes disposicions, sumades
als problemes urbanístics que
imposen alguns ajuntaments, pro-
vocaran una manca, encara més
preocupant, de material a les

comarques de Lleida en un
moment de creixement a la zona
amb l’arribada del Tren de Gran
Velocitat (TGV), l’augment de
l’activitat immobiliària i les grans
obres d’infraestructura.

33 expedients aturats

En aquest sentit, en el transcurs
de l’assemblea es va presentar un
informe sobre les explotacions
denegades o aturades al Principat
elaborat pel Gremi d’Àrids de
Catalunya. Segons aquest infor-
me, a Catalunya hi ha 132 expe-
dients denegats o aturats, 33 dels
quals corresponen a la demarca-
ció de Lleida. D’aquests 33 expe-
dients, 5 han estat denegats i 28
estan aturats al Departament de
Medi Ambient mentre es realit-
zen consultes als altres departa-
ments implicats. Jaume Puig,

gerent del Gremi d’Àrids de
Catalunya, va explicar que "l’in-
forme per conèixer la problemà-
tica del sector ha demostrat que
la comissió d’urbanisme és un
dels principals problemes a l’hora

d’obrir o ampliar una nova
explotació" i va afirmar que "des
del Gremi s’està treballant inten-
sament per trobar solució a
aquest tema i, de fet, hem acon-
seguit desbloquejar alguns expe-
dients".

Davant d’aquesta situació, el sec-
tor extractiu demana desenvolu-
par la seva activitat normalment

seguint les normatives que esta-
bleixen les diferents administra-
cions i es mostra preocupat per
les restriccions, ja que l’activitat
extractiva és un treball temporal
sobre el sòl que, un cop finalit-
zat, es restaura convenientment
gràcies als programes de restau-
ració tutelats pel Departament
de Medi Ambient de la Genera-
litat de Catalunya. Per aquest
motiu, demana polítiques que
permetin dur a terme sistemes
d’extracció sostenible que facin
compatible la preservació del
medi ambient i el desenvolupa-
ment econòmic del país.

A més, tot i les necessitats d’à-
rids pròpies de la demarcació, la

mancança d’àrids general a tot
Catalunya està provocant que
certs tipus de materials de Lleida
s’estiguin exportant per al
desenvolupament d’obres a
Tarragona i a Girona, fet que
reflecteix la problemàtica exis-
tent a Catalunya.

L’any 2001, la demarcació de Llei-
da va produir 4,9 milions de
tones d’àrids dels 41 milions de
tones que es van extraure en el
conjunt del territori català i dis-
posa d’unes reserves de 20
milions de tones de material. El
1995, la demarcació de Lleida va
produir 4,2 milions de tones d’à-

L’assemblea general de Lleida es mostra preocupada
davant les restriccions imposades per la Generalitat 

Unes 30 empreses van assistir a la reunió

Sebastià Espinet va exposar els diferents temes de l’ordre del dia

4

Èxit del crèdit escolar sobre els àrids

Cal destacar la positiva acollida a les escoles
del nou crèdit variable "El món dels àrids",
vàlid per a tot Catalunya, impulsat des de l’As-
sociació Provincial d’Àrids i Formigons de
Lleida, que demostra la sensibilitat del sector
vers el món de l’ensenyament i que té com a
objectiu conscienciar, ja des de l’escola, sobre
la necessitat dels àrids i sobre el respecte pel
medi ambient del sector extractiu amb la
correcta aplicació de la restauració.

Les comarques de 
Lleida van produir 

4,9 milions de tones
d’àrid l’any 2001
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rids, mentre que el 1999 van ser
3,5 milions de tones i el 2000,
4,5 milions de tones.

Per últim, cal destacar la presèn-
cia a l’assemblea d’Antonio
Moreno, del Departament de
Mines de la demarcació de Llei-
da, i Josep Ribes, membre de l’O-
ficina de Gestió Ambiental de
Lleida (OGAU), els quals es van

mostrar sensibilitzats amb la pro-
blemàtica del sector extractiu. En
primer lloc, Moreno va afirmar
que "malgrat la fama que té el
sector extractiu a Catalunya, no
és en absolut un sector perillós".
Pel que fa a Josep Ribes, la seva
intervenció es va centrar en el
tema mediambiental i concreta-
ment amb les ZEPA. Sobre
aquest tema, Ribes va afirmar
que "les activitats extractives
existents situades en una ZEPA
podran demanar ampliacions
sempre que vinguin acompanya-
des d’un bon programa de res-
tauració".

ASECABI, Asociación de Empresas de
Canteras de Bizkaia, està formada per
19 empreses i 32 explotacions, totes

regularitzades per l’Administració. 9 pedreres
d’aquestes 32 explotacions ja han iniciat ope-
racions de restauració en els bancs i algunes
han estès les operacions integrades fora dels
bancs.
Aquesta dada posa de manifest com estan d’a-
vançades, en aquest sentit, les empreses extractives
catalanes, les quals realitzen la restauració dels
terrenys afectats des dels anys 80 de manera regu-
laritzada a través del Departament de Medi
Ambient de la Generalitat de Catalunya.
Cal destacar que la producció d’ASECABI supo-
sa gairebé el 50% de la producció del País Basc.

Dades del sector a Biscaia

A Biscaia, es produeixen 8,4 milions de
tones d’àrid calcari a l’any que es destinen
bàsicament a l’edificació, a l’obra pública
d’infraestructures, a usos industrials, a maço-
neria, a prefabricats de formigó i a aglome-
rats asfàltics.

El consum per habitant i any a Biscaia és de
7,5 tones, mentre que a la comunitat autòno-
ma basca és de 8,1 tones.
En el cas de Biscaia, es consumeix tota la pro-
ducció i es complementa amb àrids proce-
dents de territoris limítrofes.

Els creixements anuals estan directament lligats a
l’evolució del sector de la construcció. L’any pas-
sat, per exemple, el sector va facturar al voltant
dels 35 milions d’euros (gairebé 6.000 milions
de les antigues pessetes), dóna feina directa a uns
400 treballadors i a 1.200 de forma indirecta, tot
i que afecta desenes de milers de treballadors
d’altres sectors a través dels treballs induïts.
El sector extractiu de Biscaia és un sector
modernitzat que disposa d’instal·lacions molt
competitives. Es tracta d’un sector dotat de
grans avenços tècnics i preocupat per la pre-
venció de riscos laborals. De fet, la sinistralitat
és mínima en aquesta zona.

Preocupacions del sector

Des d’ASECABI, es mostren preocupats pel
futur del sector, ja que la situació actual pot
portar a la manca de matèria prima per fer
front a grans projectes com ja passa en altres
comunitats autònomes principalment a causa

de la política desenvolupada per les administra-
cions pertinents, com és el cas de Catalunya.
Actualment, l’associació genera una produc-
ció d’àrids que proveeix el mercat de Biscaia,
tot i que encara és necessari un 15% més per
cobrir la demanda.
El sector extractiu és clau en qualsevol procés
de modernització del país. Les pedreres són el
motor de la construcció i, alhora, és un dels
índexs més fiables del rellançament de l’eco-
nomia i, per tant, de l’increment del nivell de
vida. Amb aquest objectiu, ASECABI vol par-
ticipar en l’Administració amb una ordenació
del sector que permeti:
– Mantenir els nivells d’extracció d’àrids.
– Possibilitar l’ampliació de les explotacions

per tal de cobrir la demanda de la població
de Biscaia.

– Estudiar els llocs adequats que permetin
mantenir els ritmes d’increment de produc-
ció que sol·liciten els sectors de la cons-
trucció.

Radiografia de l’associació d’àrids de Biscaia,ASECABI

Joan Franquesa, Josep Ribes, Sebastià Espinet i Antonio Moreno

La producció d’ASECABI 
suposa gairebé el 50% 

de la producció 
del País Basc

Les ZEPA restringiran
fortament algunes

àrees d’explotació de
les terres de Lleida

La producció d’ASECABI suposa gairebé el 50% de la producció del País Basc
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El Gremi negocia un decàleg 
per a l’extracció d’àrids en entorns hídrics 

amb l’Agència Catalana de l’Aigua

Els principals representants
de l’Administració implicats
en l’extracció d’àrids en

entorns fluvials es reuneixen per
definir un marc de treball.

El director general d’Energia i
Mines, Albert Mitjà; la directora
general de l’Agència Catalana de
l’Aigua, Marta Lacambra; el director
general de Boscos i Biodiversitat,
Pere Maluquer, i el director General

de Planificació Ambiental, Jordi Sala,
es van reunir el mes de març amb el
president i el gerent del Gremi d’À-
rids de Catalunya, Joan Franquesa i
Jaume Puig respectivament, amb
l’objectiu de definir un marc de
consens que permeti l’aprofitament
d’àrids de riu amb una adequada
protecció de l’entorn.

En aquesta reunió, l’Administra-
ció va lliurar al Gremi una pro-

posta de "Decàleg de
les bones pràctiques"
a l’entorn de les acti-
vitats extractives d’à-
rids, especialment
centrada en les grave-
res. Actualment, la
junta del Gremi d’À-
rids n’estudia el con-
tingut per arribar a
un acord que no per-
judiqui el sector i
alhora permeti la sos-
tenibilitat del territori
i el respecte del medi
ambient.

El document ha d’es-
tablir un marc de tre-
ball consesuat entre
les diferents parts que

permeti l’explotació d’un bé
públic com és l’àrid de riu, amb
l’adequada protecció mediam-
biental d’un altre bé públic com
és l’aigua.

La comissió creada per elaborar
aquest decàleg de bones pràcti-
ques comença establint que l’aigua
i els àrids són béns de domini
públic i no substituïbles i, per tant,
cal possibilitar l’aprofitament racio-

nal públic d’ambdós en condicions
que garanteixin el subministra-
ment.

Els diferents representants de la
Generalitat valoren molt positiva-
ment la preocupació expressada
reiteradament pel Gremi d’Àrids
de Catalunya quant al respecte pel
medi ambient, així com la seva
experiència de més de 20 anys en
restauració d’activitats extractives.

Moment de la mesa de negociació entre el Gremi i l’administració

El Gremi d’Àrids de Catalun-
ya, en el seu interès per pre-
servar el medi ambient i

desenvolupar un sistema d’extrac-
ció d’àrids que sigui compatible
amb la conservació dels hàbitats
esteparis i l’ornitofauna, està pre-
parant la signatura d’un conveni
amb el Departament de Medi
Ambient de la Generalitat de
Catalunya. Amb la signatura d’a-
quest conveni, el Gremi es com-
promet a fer un seguiment de l’e-
volució dels hàbitats
estèpics afectats per
activitats extractives,
així com a col·laborar
en diverses accions
que afavoreixin la
conse rvac ió
d’aquests hàbi-
tats.

El conveni té com a objectiu
aconseguir un desenvolupament
sostenible de les activitats que
s’implantin en els
territoris afectats
per zones
d’especial
p ro t ec -
ció per a
les aus
(ZEPA).

El Gremi d’Àrids va organitzar
una sortida de 3 dies, del 13 al 15
de maig, a la fira internacional de
maquinària i tècniques per a les
obres públiques i la construcció,
Intermat, que va tenir lloc al cen-
tre d’exhibicions de París Nord, a
França.
A la visita, hi van participar una
trentena de persones de diverses
empreses associades al Gremi
d’Àrids, que van poder observar
i conèixer de prop les darreres
novetats en maquinària pesant
per a pedreres a cel obert i que
han valorat molt positivament
l’experiència que esperen repetir
en propers anys.

En aquesta edició d’Intermat, un
total 1.500 expositors provinents
de 36 països es van repartir pels
diferents pavellons habilitats per

a la fira, amb una superfície de
320.000 m2, per presentar les
seves últimes incorporacions al
mercat de la construcció.

Conveni per
preservar les 
aus estepàries

El Gremi organitza una visita col·lectiva a Intermat 

Una trentena de persones van assistir a la fira francesa, Intermat
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Àrids Bofill

BENVINGUTS AL GREMI

Àrids Colomer és una
empresa situada a la pro-
víncia de Girona, concre-

tament a la població d’Orfes.
Aquesta companyia va néixer
encara no fa un any i es dedica a
l’extracció d’àrids calcari que
destina bàsicament a les empre-
ses de construcció de la zona.
Actualment, l’empresa es troba

en un procés de reforma i
ampliació de les seves instal-
lacions.

Àrids Bofill és una empresa, situada a la població de Regencós,
dedicada a l’extracció, fabricació i comercialització d’àrids, for-
migons, morters i prefabricats de formigó.

Va començar la seva activitat l’any 1957 com a sorrera, explotant les
sorres que es trobaven a les dunes eòliques conegudes com "sorres de
Begur". Posteriorment, va canviar la denominació, continuant la matei-
xa tasca, fins que l’any 1992 va començar l’explotació de la pedrera.

En aquests moments, l’empresa es troba en procés d’implantació del
Sistema d’Assegurament de la Qualitat segons la Normativa ISO
9001/2000, per tal que cada petit component estigui controlat i ofi-
cialment certificat i homologat. En aquest sentit, Àrids Bofill disposa
de laboratori propi per fer el seguiment continu de cadascun dels pro-
cessos de fabricació, tant de matèries primeres com de productes ela-
borats.

D’altra banda, l’empresa
treballa activament per
minimitzar l’impacte
mediambiental que les
diferents activitats que
desenvolupa puguin
generar. Té cura de la
regeneració de les àrees
explotades, amb la
replantació de la flora
autòctona, típica d’aquest
entorn mediterrani i és
un exemple reconegut a
Catalunya de restauració
integrada.

El 3 d’abril passat, la recent constituïda
junta del Gremi Provincial d’Àrids de
Tarragona i el seu nou president, Josep

Maria Rodríguez, van assistir
a una reunió amb els princi-
pals representants del Depar-
tament de Mines de la Gene-
ralitat de Catalunya per tal de
expressar-los les inquietuds
del sector a les comarques
tarragonines.

A l’acte, hi eren presents el
director general d’Energia i
Mines, Albert Mitjà; el subdi-
rector general, Francesc
Sabio; el cap de Seguretat
Minera, Pere de la Coba, i el
cap del Servei d’Investigació i

Recursos Minerals, Eduard Valls. Per part del
gremi tarragoní, hi van assistir el president,
Josep Maria Rodríguez i diversos membres de

la nova junta, acompanyats pel gerent del
Gremi d’Àrids, Jaume Puig, que va fer de nexe
a la trobada.

En la reunió es van tractar diversos aspectes
que preocupen al gremi tarragoní, com són: el
districte únic miner, els problemes urbanístics
que impedeixen l’obertura o l’ampliació de
noves pedreres, la possible manca de submi-
nistrament d’àrids, etc.

El Gremi Provincial d’Àrids de Tarragona
està format per 24 empreses de les comar-
ques tarragonines.

Recentment, aquesta associació va convocar
eleccions, en les quals Josep Maria Rodrí-
guez, de Canteras La Ponderosa, SA, va sor-
tir escollit com a nou president.

La nova junta del Gremi d’Àrids de Tarragona 
es reuneix amb els representants de Mines

La reunió va tenir lloc al Departament de Mines de la Generalitat

Àrids Jaume Colomer

Blancs Minerals Pere Vidal

Blancs Minerals Pere Vidal, SA
és una empresa dedicada a la
extracció, molturació i classi-

ficació de carbonat de calci Creta,
des del 1966, any en què Pere
Vidal, el fundador, va endegar
aquesta indústria ubicada a
Bellvei del Penedès (Tarra-
gona). Des d’aleshores,
Blancs Minerals Pere Vidal
ha basat la seva activitat
econòmica principalment
en l’extracció i comercialit-
zació carbonat de calci, pro-
cedent de les pedreres de
Bellvei. El carbonat de calci
s’utilitza per a l’elaboració

de pinsos per a l’alimentació ani-
mal, el qual n’és la primera matè-
ria, però també s’utilitza en la
fabricació de productes veterina-
ris, productes farmacèutics, cerà-
mica, vidre, paper, pintura, etc.
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L’explotació d’àrid granític coneguda com
La Vallensana, propietat de l’empresa Pie-
dras y Derivados, SA (PYDSA), del grup

multinacional Hanson, es troba ubicada als ter-
mes municipals de Badalona. La pedrera, que
funciona des dels anys 40, produeix àrid gra-
nític que es destina a grans obres d’infraes-
tructura de l’àrea de Barcelona, com ara, el
Port de Barcelona, el TGV, vies ferroviàries,
aglomerats asfàltics, etc.

La Vallensana ocupa una superfície total de
39,8 hectàrees, de les quals avui en dia ja n’hi
ha de restaurades 17,5 hectàrees gràcies a un
ambiciós programa de restauració iniciat fa
més de 10 anys. Les zones restaurades fins a
l’actualitat corresponen, principalment, als
fronts situats en les cotes superiors de la zona
nord-oest de la pedrera.

L’objectiu de la plantació d’espècies vegetals és
la perfecta integració de l’àrea afectada pels
treballs extractius en el seu entorn, tant des
del punt de vista paisatgístic com des de l’e-
cològic. A més, l’empresa ha tingut en comp-
te també la creació de pantalles visuals, que
minimitzen l’impacte visual de la pedrera.

Procés restaurador

Abans d’iniciar el procés de restauració prò-
piament dit, l’empresa elabora un estudi preli-
minar per seleccionar les espècies que s’utilit-
zaran en la restauració, tant pel que fa a la
hidrosembra com en la plantació d’arbustos i
espècies arbòries.

Un cop determinades aquestes espècies, inicia
el procés restaurador que s’efectuarà en dife-
rents fases.

1- En aquesta fase, es realitzen les actuacions
encaminades a l’adequació morfològica dels
talussos, plataformes, etc. Es reomplen les
zones afectades amb materials procedents
de l’extracció mateix. Els estèrils, però, no
són suficients, i cal procedir a l’aportació de
materials externs.

D’altra banda, en zones molt concretes de la
pedrera, l’empresa no reomple totalment els
talussos i deixa part dels fronts descoberts

i contribueix, així, a la integració paisatgísti-
ca de l’àrea, ja que a la zona hi ha paisatges
similars. La Junta de Residus, organisme que
depèn de la Generalitat de Catalunya, apor-
ta el material per reomplir els talussos des
de setembre del 2001.

En totes les plataformes i un cop realitzat
l’ompliment, es crea una cuneta per a la
recollida d’aigües que les condueix fins als
torrents naturals de la zona.

2- Consisteix en la plantació de les espècies
arbustives i arbòries seleccionades en la fase
preliminar.

3- En aquesta fase, es du a terme la hidrosem-
bran les zones prèviament condicionades
amb les espècies i estabilitzadors seleccio-
nats en l’estudi preliminar. L’objectiu de la
hidrosembra és l’estabilització dels talussos,
la reducció de les pèrdues per erosió, així
com la integració paisatgística.

4- Manteniment de les sembres i plantacions
realitzades a través de diferents actuacions
com regs, aportació d’adobs, tractament
fitosanitaris i repàs de brots, entre d’altres.
Cal assenyalar, a més, que si més del 10% de
les unitats plantades no arrelen en el perío-
de d’un any, es procedeix a la seva reposició.

Aquest procés restaurador efectuat per
PYDSA a "La Vallensana" ha anat variant al llarg
dels anys.Anteriorment, per exemple, es duia a
terme, en primer lloc,
la hidrosembra i, pos-
teriorment, la planta-
ció de les espècies
arbòries i arbustives. El
resultat, però, no era
del tot satisfactori, per
la qual cosa es va deci-
dir invertir el procés
amb una millora de
resultats considerable.

Aquest fet constata la
preocupació de l’em-
presa per desenvolupar
els millors i més
avançats sistemes de
restauració.

Explotació d’àrids La Vallensana, de PYDSA

La Vallensana abans d’iniciar el procés de restauració (1984)

A la imatge podem observar la revegetació als fronts
superiors de la pedrera (1996)

Aspecte actual de La Vallensana (2002)

Dades de la restauració
Extensió pedrera: 39,8 Ha
Extensió restaurada: 17,5 Ha
Material utilitzat: 6.700 kg de llavors 
23.450 arbres i arbustos plantats

Espècies d’arbres i arbustos plantats: pi pinyo-
ner, alzina surera i llentiscle, garric i ginesta
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CANTERAS J. CLAPÉ, SL es
va constituir l’any 1967
quan Jaume Clapé i Josep

Clapé, pare i fill respectivament,
van adquirir l’explotació d’àrids
ubicada a la població de Bigues i
Riells que, segons consta en dife-
rents documents, data de princi-
pis del segle XX. Es tracta, doncs,
d’una activitat extractiva centenà-
ria que actualment es troba en la
seva tercera generació sota la
direcció de Jordi Clapé.

Aquesta empresa vallesana està
formada per una planta extrac-
tiva mitjana que produeix unes
500.000 tones d’àrid anual. Al
llarg dels anys, l’empresa ha anat
adquirint diferents terrenys veï-
nals i ha anat ampliant progres-
sivament l’explotació fins arri-
bar a la seva superfície actual
corresponent a 16 hectàrees. En
aquest sentit, però, cal destacar
que, el 1991, CANTERAS J.
CLAPÉ va sol·licitar una amplia-

ció de 18 hectàrees en un
terreny adjacent a l’actual zona
extractiva. La Direcció General
de Mines i el Departament de
Medi Ambient ja ha aprovat
aquesta ampliació.

El material extret de la pedrera,
concretament àrid calcari, es desti-
na bàsicament a proveir les empre-
ses de la zona i plantes d’aglome-
rat per a la fabricació de formigó.

CANTERAS J. CLAPÉ disposa
d’una plantilla de 25 treballadors
i d’una flota de cinc camions i
una vintena de màquines.

La responsabilitat i la feina ben
feta han estat, des dels seus ini-
cis, dues premisses bàsiques per
a aquesta companyia. Amb
aquest objectiu, treballen dia rere
dia per proveir les diferents
empreses de la comarca sempre

proporcionant la millor qualitat
de servei.

L’empresa ha col·laborat, a més,
de manera altruista en diferents
actuacions per al poble. L’acció
més destacada es va produir,
segurament, durant l’incendi de
1994 en què la pedrera va servir
de tallafocs i va evitar que les fla-
mes s’estenguessin fins a les
urbanitzacions properes.

J. CLAPÉ també destaca pel seu
respecte pel medi ambient. No en
va, des de 1989 aplica la restaura-
ció integrada i actualment dispo-
sa d’unes 10 hectàrees restaura-
des del total de 16 que té la pri-
mera fase d’explotació.

CANTERAS J. CLAPÉ,
una explotació centenària que

proveeix d’àrids el Vallès Oriental

La vegetació creix ràpidament a les
zones restaurades de l’explotació 

Imatge de l’explotació a finals dels anys 70

J. CLAPÉ 
produeix 500.000

tones d’àrid anual que
es destinen a les
empreses de la

comarca

CANTERAS J. CLAPÉ, SL

Afores, s/n

08410 Riells del Fai

Tel.: 93 865 63 31

Fax: 93 865 65 36
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EXPANSIÓN CATALUÑA • 18/03/2003 LA MAÑANA • 22/04/2003

EL 9 NOU • 11/04/2003



EL PUNT • 05/03/2002
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SEGRE • 26/04/2003 CINCO DÍAS • 25/02/2003

EL PUNT • 16/03/2003EL 9 NOU • 14/02/2003
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EL PUNT • 04/04/2003
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SEGRE • 06/03/2003
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LA MAÑANA • 08/03/2003
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Entrevista

- Quina és la situació actual de
les infraestructures al nostre
país i quin creu que és el seu
futur?
- Ara vivim un moment realment
destacat de construcció d’infra-
estructures a Catalunya. Això es
deu a dos motius principals. En
primer lloc, perquè l’Administra-
ció central està materialitzant
obres emblemàtiques, unes obres
llargament reivindicades pel
govern i per la societat de Cata-
lunya: l’ampliació dels ports i de
l’aeroport i el TGV són els
exemples més emblemàtics. A
més, les dificultats per a concre-
tar-ne les característiques, en què
sol haver-hi una visió contrapo-
sada entre les autoritats catalanes
i l’Administració central, li
donen un relleu mediàtic cons-
tant, que crea aquesta percepció
de molta infraestructura en
marxa.

Un segon motiu és la inversió
que aquestes obres comporten,
que se situa en un nivell superior
al de qualsevol any anterior. Molt
superior, per exemple, a la inver-
sió dels anys olímpics. Ara bé, si
volem un tracte just per a Cata-
lunya, aquest nivell d’inversió ja
no hauria de baixar, sinó consoli-
dar-se a l’alça, encara que no es
destinés a obres tan emblemàti-
ques com les actuals. Al capda-
vall, només representa el 15% de
la inversió total de l’Estat en
obra pública. Convé no oblidar

que, en relació amb el conjunt de
l’Estat, la nostra població o la
nostra contribució al PIB superen
aquest percentatge.

- S’ha posat en marxa una
comissió interdepartamental per
tractar la manca d’àrids. Quina
valoració fa d’aquesta acció?
Com estan evolucionant les reu-
nions?
- La seva finalitat no és tractar la
manca d’àrids, sinó ordenar un
sector imprescindible per a la
nostra economia i amb incidèn-
cia sobre el desenvolupament
territorial i la qualitat del medi
ambient. L’extracció d’àrids té
relació amb la política minera,
amb la política de medi natural,
amb la política d’obra pública,
amb la política de planificació del
territori, etc. Encara que sempre
hi ha hagut diàleg entre els
òrgans responsables d’aquests
diferents àmbits dins de la Gene-
ralitat, creiem que convé fer un
pas més endavant i definir con-
juntament els criteris que, des de
les diferents perspectives, s’han
d’aplicar en aquesta matèria.

Aquesta és la finalitat de la
comissió: definir criteris de deci-
sió. Ara bé, per fer-ho, cal tenir
ben clar la demanda i l’oferta d’à-
rids a mitjà termini, la bondat
dels circuits administratius exis-
tents, els costos de les opera-
cions, la sensibilitat social, etc.

Aquesta és la tasca que, actual-
ment, estan fent els tècnics.

- Quins beneficis suposarà per
al sector extractiu el treball d’a-
questa comissió?
- El fet principal serà disposar
d’unes regles del joc compartides
pels diferents òrgans administra-
tius implicats en l’extraccció d’à-
rids i conegudes per endavant,
abans d’adoptar la decisió d’im-
pulsar un projecte determinat.
Complementàriament, creiem

que també serà positiu el mateix
procés de treball, obert als repre-
sentants del sector, de manera
que podran fer sentir directa-
ment la seva veu durant l’etapa
d’elaboració d’aquestes regles del
joc i podran fer-ho davant un
interlocutor unitari, atès que els
diferents departaments de la
Generalitat actuen coordinada-
ment en el procés.

- D’altra banda, segons un infor-
me elaborat pel Gremi d’Àrids
de Catalunya, moltes de les
denegacions de nous expedients
o d’ampliacions de pedreres pro-
venen de la Direcció General
d’Urbanisme. Podria descriure
les principals raons per les quals
deneguen els projectes? Quins
aspectes valoren a l’hora de
denegar una nova explotació?
- No s’ha d’oblidar que les
comissions d’urbanisme són el

receptacle d’opinions molt diver-
ses. Les denegacions solen ser el
resultat d’informes desfavorables
d’altres departaments o d’altres
administracions o de comprovar
que el planejament urbanístic
municipal exclou aquest tipus
d’ús del sòl. En general, doncs,
les denegacions no responen a
un criteri propi de la Direcció
General d’Urbanisme contrari a
les activitats extractives, sinó a la
integració d’aquestes visions de
múltiples procedències.Al capda-
vall, la funció principal de les
comissions d’urbanisme en
aquesta matèria és autoritzar que
es pugui fer l’activitat en sòl no
urbanitzable i, per tant, s’ha de
comprovar que les normes sec-
torials i el planejament municipal
la permetin.

- Quines, creu vostè, són les pos-
sibles solucions davant aquesta
situació que, en breu, pot pro-
vocar manca de subministra-
ment d’àrids a grans obres d’in-
fraestructura?
- La finalitat de la comissió inter-
departamental abans esmentada
és evitar que s’arribi a donar una
situació d’aquestes característi-
ques, que seria negativa per al
bon funcionament del país.

- Per últim, quant a la nova Llei
d’urbanisme, creu que pot afec-
tar negativament el desenvolu-
pament de Catalunya el fet que
sotmetin totes les activitats a
avaluacions d’impacte paisatgís-
tic?
- Si creguéssim que hi ha ele-
ments de la nova Llei d’urbanis-
me que poden afectar negativa-
ment el desenvolupament de
Catalunya, no els hauríem inclòs
a la llei. Més que prohibir, el que
pretén la llei és que siguem cons-
cients de les decisions que pre-
nem sobre el territori. Per tant,
vol que s’avaluïn més àmpliament
els potencials efectes de qualse-
vol ús del sòl i que s’incorporin
les mesures necessàries per
garantir la qualitat de la inter-
venció.

"Catalunya ha de consolidar a l’alça 
el nivell d’inversió en infraestructures"

Pere Torres, secretari de Planificació Territorial del
Departament de Política Territorial i Obres Públiques de
la Generalitat de Catalunya, forma part de la comissió
interdepartamental que ha d’elaborar un marc estratègic
per a les activitats extractives de Catalunya.

“Estem vivim un
moment destacat de

construcció 
d’infraestructures a

Catalunya” 

“La finalitat de la
comissió 

interdepartamental és
evitar que hi hagi
manca d’àrids”

La inversió de les
obres actuals és molt
superior a la inversió
dels anys olímpics
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